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Biológiai Központban 
A kezdeti vita végleg el-

dőlt: helyes volt a biológiai 
kutatás központját Szegedre 
telepíteni. Még azok a tudó-
sok is meggyőződhettek már 
erről, akik pár évvel ezelőtt 
még figyelemre méltó érve-
ket sorakoztattak föl a Sze-
gedre telepítés ellen. Kétség-
telen, akadnak még ma is 
nehézségek — például, hogy 
minden üggyel-bajjal Buda-
pestre kell szaladozni és a 
műszer-, vegyszerellátás is 
erősen központosított — ezek 
azonban a Magyar Tudomá-
nyos Akadémia segítségével 
megoldhatók. Az a lényeg, 
hogy a fővárosból leköltö-
zött kutatók lakásgondjait 
rövid másfél év alatt Sze-
ged város alapjában véve 
megoldotta, lehetőséget és 
nyugodt légkört teremtve ez-
zel a ' tudományos munka 
számára. A jelenleg is épü-
lő Szegedi Biológiai Köz-
pontról máris túlzás nélkül 
elmondható, hogy szinte a 
legjelentősebb, legkorszerűbb 
egész Európában, s a javá-
ban folyó tudományos mun-
ka eddigi tapasztalatai sze-
rint jól megfelel a párt tu-
dománypolitikai irányelvei-
nek. Helyesnek bizonyult te-
hát a kormány döntése a 
több mint 300 millió forintos 
koncentrált beruházásról, hi-
szen ez határozottan segíti 
fejlődésében a magyar tudo-
mányt, megteremti a gyü-
mölcsöző nemzetközi kap-
csolatok lehetőségét. 

A Tudománypolitikai irány-
elvek a r ra figyelmezteti a 
biológiai központ vezetőit is, 
hogy gondos kiválogatással 
gondoskodjanak a folyama-
tos kutatóutánpótlásról. En-
nek érdekében előadásokat 
tartottak a fővárosi és a 
szegedi egyetemeken, hang-
súlyozták a legkorszerűbb 
műszerekkel fölszerelt bioló-
giai központ előnyeit. A fá-
radozás nem volt hiábavaló. 
A már Szegeden tevékeny-
kedő kutatók 60—64 száza-
léka 30 éven aluli fiatal, s 
ennek a helyzetnek termé-
szetesen megvannak az elő-
nyei és a hatrányai. Előnye 
például, hogy a fiatalok nagy 
izgalommal és energiával 
törnek a kitűzött cél felé, 
ambíciójukat tehát néhány 
különösen fontos kutatási 
cél elérésére lehet tömöríte-
ni. Bizonyos hátrányt jelent 
a sok fiatal annyiban, hogy 
a munka közben nekik még 
nyelveket kell tanulniok, az 
alacsony, 2200—3300 forintos 

Tudományos életünk le-
les képviselői eszmecserére 
jöttek össze a Szegedi Bio-
lógiai Központban, a házi-
gazda, dr . S t raub F. Brúnó 
akadémikus főigazgató iro-
dá jában . A tanácskozáson 
részt vett dr . Erdei-Grúz 
Tibor akadém'kus , a Ma-
gyar Tudományos Akadé-
mia e lnöke; dr. Láng Ist-
ván. az MTA főt i tkár-he-
lyet tese: dr. Márta Ferenc 
akadémikus , a József At-
tila Tudományegyetem rek-
t o r a ; Farkas Gábor akadé-
mikus , a biológiai központ 
növényélettani intézetének 
igazgatója; Alföldi Lajos, a 
biológiai tudományok dok-
tora . a biológiai központ 
genetikai intézetének igaz-
ga tó ja ; Kiss Zoltán tudo-
mányos kutató , a pártszer-
vezet t i tkára , Sik Tibor, a 
genetikai intézet igazgató-
helyettese, a szakszervezeti 
bizottság e lnöke: Halász 
Árpád, a biológiai központ 
menedzser igazgatója. A 
tanácskozást a Magyar Rá-
dió hangszalagra vette és 
valószínűleg november ele-
jén A tudományos közélet 
f ó ruma című sorozatban 
közvetíteni fogja . 

keresetek mellett anyagi 
gondok is nehezednek rájuk. 
Állítják, ez is egyik oka an-
nak, hogy a fizikai dolgozók 
gyermekei nem szívesen 
mennek kutatói pályára. 
Egyébként jól érzik magukat 
Szegeden, társadalmi mun-
kát is szívesen végeznek. Az 
utóbbi időben öten jelent-
keztek közülük pár t tagnak 
Tudják, az ő munkájuk tu-
lajdonképpen még tanulás-
nak számít. A legfontosabb 
számukra a kutatómunka 
fortélyainak, korszerű mód-
szereinek elsajátítása, hogy 
jól megalapQzhassák — 
anyagilag is — jövőjüket. 

Máris nagy gondot fordíta-
nak a tudományos kapcsola-
tok fejlesztésére. Eddig 123 
külföldi vendég járt a bio-
lógiai központban, de ha 
majd teljesen befejeződnek 
az építkezések és a hatalmas 
tanácskozóterem is üzemké-
pes lesz, a tudományos kon-
ferenciák révén . bizonyára 
megsokszorozódik ez a szám. 
A vezetőség máris hallatja 
szavát nemzetközi fórumo-
kon: javaslatot tesznek a 
KGST Tudományos Bizottsá-
gának különböző biológiai 
kutatásokra vonatkozóan. 
Minden föltétele megvan an-
nak, hogy Szeged az impo-
záns ú j központtal, az egye-
temek biológiai intézeteivel, 

a gabonatermesztési kutató-
intézettel, valóban kiemelke-
dő „biológus város" legyen. 
Különösen a József Attila 
Tudományegyetemmel te-
remthetők az eddiginél ter-
mékenyebb kapcsolatok. A 
biológiai központ dolgozói 
készek az egyetemnek segí-
teni korszerű laboratóriumok 
létrehozásában, a kutatókép-
zésben, sajnos a JATE bio-
lógiai intézetének építése el-
akadt, illetve korántsem ha-
lad a tervek szerint. A tudo-
mányegyetem szívesen ven-
ne át a biológiai központból 
fiatal kutatókat tanársegéd-
nek, természetesen lehetővé 
téve számukra, hogy a tudo-
mányos munkától se szakad-
janak el. Egy a kikötése 
csupán: ne a gyengébb erő-
ket küldjék csupán, mert ez 
esetben könnyen olyan fur-
csa helyzet áll elő, hogy „aki 
tudja, az csinálja, aki nem 
ért hozzá, az oktatja". Ez 
pedig komolytalan dolog 
lenne. 

Örömmel fogadják a bio-
lógiai központban az ipar 
fokozódó érdeklődését. Leg-
utóbb ú j fa j t a gyomirtó sze-
rek előállítása ügyében kér-
ték a szegedi biológusok se-
gítségét. A nehézipar kü-
lönleges vegyületeket sze-
retne kikísérleteztetni. Ilyen-
kor a gazdasági érdekeket 
közvetlenül is támogatandó, 
szívesen kötnek szerződése-
ket megrendelő üzemekkel, 
de az alapkutatást tekintik 
mégis elsődlegesnek, amely 
hosszú távon gyümölcsözik 
majd a népgazdaságnak. Ér-
dekességként: a genetikai 
intézetben most olyan ve-
gyületet keresnek, amely 
megállítja a rovarok meta-
morfózisát, maggyarul, ú t já t 
állja szaporodásuknak. 

A biológiai központ veze-
tői rendületlenül hisznek a 
biológiai forradalomban, a 
biológia távlataiban, s legin-
kább a jövő tennivalói fog-
lalkoztatják őket. Egyik fő 
törekvésük az úgynevezett 
interdiszciplináris kutatás 
megvalósítása, vagyis több 
tudós összefogásával oldani 
meg egy-egy igen fontos fel-
adatot. Erre pedig — hang-
súlyozzák — a korszerű sze-
gedi központban megvan 
minden lehetőség. 
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tudományos 
tanácskozás 
Szegeden 

A KGST-országok szakér-
tői szeptember 25—29. között 
Szegeden értekezletet tartot-
tak azzal a céllal, hoggy 10 
—15 évre szóló prognózist 
dolgozzanak ki a molekulá-
ris biológia és biokémia 
egyes irányainak fejlődésé-
ről, eredményeinek a gya-
korlati életben történő fel-
használásáról. 

Az értekezleten az európai 
tagállamok neves biokémi-
kusai és biológusai, valamint 
a KGST titkárságának mun-
katársa vettek részt. Ezt 
megelőzően 1971-ben a Szov-
jetunióban és 1972-ben Cseh-
szlovákiában tartottak ha-
sonló értekezletet. 

Összekapcsolták 
a m a g y a r — r o m á n 

villamosenergia-rendszert 
Próbaüzem a Szeged—Arad távvezetéken 

Pénteken déli 12 órakor az 
Országos Villamos Távveze-
ték Vállalat szégedi transz-
formátorállomása összekap-
csolta a magyar—román vil-
lamosenergia-rendszert. Az 
ünnepélyes aktusra az ú j 
szeged—aradi távvezeték 
gondos üzemi próbái után 
került sor, s az állandó 
áramszolgáltatással megkez-
dődött a vezeték próbaüze-
meltetése. 

A Nehézipari Minisztéri-

um és a Román Szocialista 
Köztársaság villamos energia 
minisztériuma 1971 márciu-
sában állapodott meg a két 
ország energetikai együtt-
működéséről, amelynek ke-
retében Románia 50 mega-
watt szállítását vállalja Ma-
gyarország részére és 100 
megawatt villamos energia 
szállítását Magyarországon 
át Ausztriába. Az eggyütt-
működés létrehozására 400 
kilovoltos távvezetéket épí-

I biológia tá 

tettek, amely egyelőre csak 
220 kilovolton üzemel. A 
távvezeték magyar szakaszá-
nak, valamint a szegedi ál-
lomásnak a terveit az Erő-
mű és Hálózattervező Vál-
lalat készítette el alig fél 
év alatt. A beruházó az Or-
szágos Villamos Távvezeték 
Vállalat volt. Szakemberei 
57 kilométer hosszúságú ve-
zetéket építettek Szegedtől 
az ország határáig. 210 mil-
lió forintos költségű vezeték 
üzembe helyezésével Ma-
gyarország villamosenergia-
rendszere már valamennyi 
szomszédjával összeköttetés-
be került. (MTI) 

Tudományos közéleti fórum a Szegedi Leniiivárosi 

fflo. 
VILÁG RROLETÁRIAI, EGYESÜLJETEK! 

beruházások 
Dr. Szekér Gyula nehéz-

ipari miniszter pénteken saj-
tótájékoztatót tartott a Par -
lament Gobelin-termében. A 
nehézipari miniszter ismer-
tette a tárea legnagyobb, IV. 
ötéves tervi beruházását, 
amely Leninváros térségében 
valósul meg. A nehézipar 
összberuházási költségének 
10 százaléka ide koncentrá-
lódik. Dr. Szekér Gyula lian-
goztatta. hogy a népgazda-
ság távlati tervei szerint az 
ország növekvő villamos-
energia-igénye, a kőolajter-
mékek iránti növekvő keres-
lete, valamint a műanyagok 
egyre fokozódó szerepe in-
dokolja az ú jabb villamos-
erőmű, kőolajfinomító és az 
olefinmű építését. 

Rizlinget szüretelnek Ullésen, az állami gazdaság táb> 
Iáin. Bő a termés, gyorsan telnek a puttonyok 

Ülésezett 
az Elnöki 

Tanács 
A Népköztársaság Elnöki 

Tanácsa pénteken ülést tar-
tott. 

Az Elnöki Tanács törvény-
erejű rendeletet alkotott 
egyes tanácsi testületi hatás-
körök módosításáról. Ennek 
alapján megváltoztatta az 
egyes hatásköröket a taná-
csok és szerveik közötti jobb 
munkamegosztás érvényésí-
tésére. A törvényben kifeje-
zésre juttatott alapelvek ér-
vényesítése szükségessé tette 
a hatásköröket megállapító 
jogszabályok felülvizsgálatát. 

A most megalkotott tör-
vényerejű rendelet életbelép-
tetésével az érintett, azonos 
szintű szakigazgatási szerv 
hatáskörébe kerül több olyan 
jogkör — főleg egyedi ható-
sági döntés —, amelyben je-
lenleg a végrehajtó bizott-
ság jár el. A törvényerejű 
rendelet a decentralizálást 
szélesítve egyes feladatokat 
a községi és városi tanácsi 
szerv hatáskörébe utal. 

A hatásköri módosítások 
elősegítik az eljáró szervek 
tevékenységének javítását, az 
állampolgárok ügyeinek gyor-
sabb intézését. 

Az Elnöki Tanács ezután 
időszerű kérdéseket és egyé-
ni kegyelmi Ügyeket tárgyalt 

Október a szüret igazi hónapja, idén korábban kez-
dődött, és remélhetően hamarabb be is fejeződik ez a 
hangulatos őszi munka. A megtermett szőlő csak sürgős 
szürettel menthető meg. 

Kevesebbet mutat idén Busa Mihály fokolója, mint a 
előző években: 16,5 cukorfok most jő átlagnak számít 

Horváth Dezső felvételei 

Húsz óriás hordó várja a mustot a pincegazdaság telepén. 
ÜJ ezer hektoliter forr benne rövidesen 
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